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اخبار ویژه ... اعداد در انتخابات هیات رئیسه 
مجلس یازدهم چه می گوید؟ 

ســرویس سیاســی- انتخابات هیات رئیسه 
مجلس در خردادماه هر ســال برگزار و رئیس، نواب 
رئیس، دبیران و ناظران هیات رئیســه برای یک دوره 
یکساله انتخاب می شوند؛ با توجه به قانون آیین نامه 
داخلی مجلس که اختیارات موسعی به هیات رئیسه 
مجلس داده اســت، این انتخابات برای وکلای ملت 
نیز از اهمیت بالایی برخوردار اســت زیرا خط مشی 
و سیاست گذاری قوه مقننه و تعامل آن با قوای دیگر 

را تعیین می کند.
از ســوی دیگر انتخابات دوم خــرداد، آخرین 
انتخابــات هیــات رئیســه در دوره یازدهم مجلس 
شــورای اسلامی است و اسفند ماه امسال با برگزاری 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
جانشینان بعدی ساختمان بهارستان مشخص خواهد 
شــد. در کنار تکاپو و گمانه زنی هایی که فراکسیون 
ها و جریان های سیاسی برای انتخابات هیات رئیسه 
مجلس دارند، نگاهی دوباره به سه دوره برگزاری این 
انتخابات در مجلس یازدهم خالی از لطف نیست زیرا 
نشــان می دهد که روند رای گیری در خانه ملت که 
بنای آن بر مشورت و رای جمعی بنا شده، در سه سال 

گذشته به چه شکل بوده است.
بر اســاس انتخابات صورت گرفته در سه سال 
گذشــته دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی، سرانه 
اعضای هیات رئیسه در سال سوم کاهش چشم گیری 
داشــته است به طوری که سرانه آرای هیات رئیسه از 
۱۶۱ رای در سال نخست به حدود ۱۸۴ رای در سال 
دوم ارتقا یافته اما در انتخابات ســال سوم به ۱۳۶ رای 
تنزل یافته است. این کاهش در رای گیر رئیس و نواب 
رئیس مجلس مشهود است به طوری که آرای قالیباف 
در انتخابات ســال سوم به یکباره از ۲۳۰ رای به ۱۹۴ 
رای کاهش یافته و نواب رئیس نیز به طور متوســط 

۳۸ رای تنزل داشته اند. از سوی دیگر می توان گفت 
که تغییر در ترکیب انتخابات هیات رییسه نیز چندان 
ملموس نبوده است به طوری که در سال دوم انتخابات 
تنها چهار عضو تغییر کردند اما در انتخابات سال سوم ۹ 

نفر از اعضای هیات رئیسه تثبیت شدند.
جدای از محمدباقر قالیباف که ریاست مجلس 
یازدهم را در سه سال گذشته بر عهده داشته، علی نیکزاد 
نماینده اردبیل نیز همواره در جایگاه نائب رئیسی قرار 
داشته است؛ او در سال نخست نائب رییس دوم بود؛ در 
سال دوم به نائب رئیسی اول ارتقا یافت و در سال سوم 

نیز به دلیل برابری آرایش با مصری، از طریق قرعه کشی 
بــار دیگر نائب رئیــس اول ماند. از بین دبیران هیات 
رئیسه نیز حاجی دلیگانی و محسن دهنوی در این سه 
ســال جایگاه خود را در هیات رئیسه تثبیت کرده اند 
ضمن آنکه از بین کارپردازان علیرضا سلیمی حضور 
مستمری در هیات رئیسه داشته است. با این رویکرد 
به نظر نمی رســد در سال پایانی عمر مجلس یازدهم 
تغییرات شگرفی در انتخابات هیات رئیه مجلس رخ 
دهد و به نظر می رســد رقابت نمایندگان بیشتر برای 

حضور در بین دبیران و ناظران مجلس باشد.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در حالی خردادماه آخرین انتخابات هیات رئیسه مجلس را برگزار می کنند که تجربه سه دوره
 برگزاری این انتخابات نشان می دهد که تغییرات بیشتر در سطح دبیران و ناظران هیات رئیسه خواهد بود.

بر اساس انتخابات صورت گرفته در سه سال گذشته دوره یازدهم مجلس شورای 
اسلامی، سرانه اعضای هیات رئیسه در سال سوم کاهش چشم گیری داشته است 
به طوری که ســرانه آرای هیات رئیسه از ۱۶۱ رای در سال نخست به حدود ۱۸۴ 
رای در سال دوم ارتقا یافته اما در انتخابات سال سوم به ۱۳۶ رای تنزل یافته است.

سیاسی

علیزاده نماینده مردم در مجلس: 

رئیس جمهور نباید اختیار خود را به فرد دیگری بسپارد

نتایج دور اول انتخابات ریاست جمهوری ترکیه اعلام شد

سیاســی-عضو  ســرویس 
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شــورای اســلامی ضمن اشــاره به 
اینکه دســت احزاب بعضا در انتخاب 
گزینه های کارآمد و توانمند باز است، 
گفت: با توجه به این موارد اگر احزاب 
با قاعده و نظم پاسخ مطالبات مردم را 
بدهند، می توانند در ایجاد انگیزه برای 

مشارکت بالا نقش بسزایی ایفا کنند.
فرهاد طهماســبی در خصوص 
راه های افزایش مشــارکت بالا برای 
انتخابات آینده با توجه به تأکید رهبری 
بر این موضوع بیان کرد: قطعا نقش احزاب در ایجاد مشــارکت بالا موثر خواهد 
بود، چراکه اگر احزاب با تعهد و با پذیرش مسئولیت و پاسخگویی در قبال مردم 
به صورت تشــکیلاتی و منســجم رفتار کنند، قطعا رغبت مردم برای حضور در 
انتخابات بیشتر خواهد شد. وی در رابطه با سعه صدر شورای نگهبان با الگوبرداری 
از روش رهبری برای دعوت از ســلائق مختلف در انتخابات عنوان کرد: شورای 
نگهبان وظیفه نظارتی دارد و در هر صورت باید وظیفه نظارتی خود را انجام دهد. 
مشارکت برای افرادی است که از فیلتر نظارتی شورای نگهبان عبور کرده اند. اگر ما 
انتظار داشته باشیم که شورای نگهبان بیاید و وظایف نظارتی خود را سهل تر بگیرد 
و یا کاهش دهد، این انتظار بجایی نیست. نماینده مردم نی ریز در مجلس شورای 
اسلامی افزود: وظیفه شورای نگهبان بر اساس معیارها و چهارچوب هایی است 
که در قانون اساسی برای نظارت مشخص شده و افرادی باید تأیید صلاحیت شده 
و صلاحیتشان احراز شود تا بتوانند در معرض رقابت قرار بگیرند. اینکه ما به این 
بهانه که مشارکت بیشتر شود بخواهیم وظیفه یک نهاد نظارتی را نادیده بگیریم، 
به اعتقاد بنده صحیح نیست و مشارکت به قیمت ایجاد مسائل و مشکلات بعدی 
برای نظام، کشور و مردم تمام شود. اما مشارکتی که مد نظر حضرت آقا قرار دارد 
این است که در عین انجام مو به مو، دقیق و بجای وظایف نهادهای نظارتی بعد از 
نظارت ها و بعد از تأیید صلاحیت ها، قطعا باید کمک شــود تا مشارکت هم بالا 

باشد و بتوانیم میزان آن را به حداکثر برسانیم.
طهماسبی در عین حال خاطرنشان کرد: اینکه به خاطر ایجاد مشارکت بیشتر 
یک ســری اصول و خط قرمزهای نظام و کشور را نادیده بگیریم، این موضوع نه 
مدنظر رهبری است و نه اینکه ما باید توقع و انتظار داشته باشیم و نه مردم چنین 
انتظاری داشته باشند که عناصر ناصالحی معرفی شوند، عناصری که حداقل شورای 
نگهبان نتوانسته صلاحیت آنها را بر اساس معیارهای تعریف شده در قانون اساسی 
احراز کند، چراکه شورای نگهبان هم سلیقه ای عمل نمی کند و بر اساس معیارهایی 
که در قانون اساسی و قوانین موضوعه پیش بینی شده است، صلاحیت ها را می 
سنجد.وی با بیان اینکه ان شاءالله حداکثر افرادی که ثبت نام می کنند و داوطلب می 
شوند این صلاحیت را داشته باشند، اظهار کرد: قطعا شورای نگهبان نیز بدون حب 
و بغض و جانبداری قطعا افرادی که واجد صلاحیت باشند را تأیید خواهد کرد و 
به مردم معرفی می کند تا در معرض انتخاب قرار بگیرند. عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسلامی در توضیح ویژگی های احزاب برای ایجاد مشارکت 
بیشــتر در انتخابات عنوان کرد: عمده ترین ویژگی احزاب برای ایجاد رغبت و 
مشــارکت بالا در انتخابات پاســخگو بودن آنها است، اما متأسفانه احزاب ما تا به 
امروز نتوانستند پاسخگوی خوبی بعد از انتخابات باشند. مردم انتظار دارند وقتی که 
احزاب مسئولیت ها را می پذیرند، بعدا ملت از نماینده یا شخص منتخب دیگر پاسخ 
نخواهند، ملت از حزبی که حمایت کرده است، پاسخ ها را مطالبه کند و چنانچه آن 
حزب پاسخگو نباشد و نتواند خواسته های منطقی و قانونی ملت را برآورده کند 
در انتخابات بعدی دیگر مورد اقبال عموم قرار نخواهد گرفت.طهماسبی در پایان 
تأکید کرد: با توجه به اینکه دســت احزاب بعضا در انتخاب گزینه های کارآمد و 
توانمند باز است، بنابراین اگر پاسخگو باشند و اگر با قاعده و نظم پاسخ مطالبات 
مردم را بدهند، می توانند در ایجاد انگیزه برای مشارکت بالا نقش خوبی ایفا کنند.

طهماسبی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی:

احزاب با پاسخگو بودن نقش موثری 
در ایجاد مشارکت بالا ایفاء می کنند

بیاتی عضو کمیسیون امور داخلی کشور:

مجلسِ دولت نیستیم، مجلسِ مردمیم
سرویس سیاســی-نماینده مردم سپیدان در 
مجلس گفت: مطالبه جامعه فرهنگیان ما این است 
که حتما یک نفر دارای شناخت عمیق از مجموعه 
وزارت آموزش و پرورش به عنوان وزیر پیشنهادی 
معرفی شود، اما یک کسی که دارای شناخت عمیق 
و دقیــق و دارای تجربــه کافی باشــد. نباید آقای 
رئیس جمهــور اختیار خــودش را به فرد دیگری 
بسپارد، باید در این موضوع استقلال کافی را برای 
معرفی مدیر توانمند داشــته باشد و افراد کوتوله را 

معرفی نکند.
محسن علیزاده نماینده مردم سپیدان در مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به سوالی پیرامون اهمیت 
دقــت در انتخاب وزیر آموزش و پرورش با توجه 
به شــرایط این وزارتخانه و اینکه مجلس علیرغم 
نزدیکی با دولت ســیزدهم سابقه رأی ندادن به دو 
وزیر پیشــنهادی این وزارتخانه را در کارنامه دارد، 
گفت: خب همه می دانیم و توجه داریم که یکی از 
مهمترین و اثرگذارترین اقشار جامعه ما فرهنگیان 
هستند، چه اینکه از یکسو فرهنگیان در موضوعات 
اجتماعی، فرهنگی، سیاســی و اقتصــادی دارای  
اثرگذاری هستند و از سوی دیگر تربیت فرزندان ما 
و نسل آینده ما به دست این قشر عزیز رقم می خورد؛ 

لذا یکی از دغدغه های همیشگی نمایندگان مجلس 
عدم توجه کافی به این جامعه اثرگذار است.

وی ادامه داد: انتظار می رفت دولت ســیزدهم 
پیرو شعارهایی که مطرح کرده بود به این قشر توجه 
ویژه ای داشته باشد و شاید بهترین و توانمندترین 
وزیــر خــود را برای وزارت آمــوزش و پرورش 
انتخاب کند، اما شما مشاهده کردید که در دور اول 
انتخاب اعضای کابینه ضعیف ترین گزینه فهرست 
پیشنهادی اعضای هیات وزیران، وزیر پیشنهادی 
آموزش و پرورش بود که بدون داشتن هیچ سابقه ای 
در وزارت آموزش و پرورش و کار اجرایی معرفی 
شده بود و خب مجلس هم واکنش خود را با عدم 
رأی اعتماد به ایشــان اعلام کرد که باید حتما برای 
وزارت آمــوزش و پرورش یــک مدیر توانمند و 
کاربلد با شناخت کافی نسبت به مجموعه معرفی 
شــود. عضو کمیســیون اقتصادی مجلس افزود: 
بالاخره بعد از کش و قوس هایی که مطلع هســتید 
آقــای نوری را معرفی کردند که عدم انجام دقیق و 
کامل رتبه بندی معلمان و ایجاد دغدغه و مشکلات 
آن هم در روزهای پایان سال گذشته و در آستانه ایام 
عیــد نوروز برای جامعه فرهنگیان باعث برکناری 

ایشان شد.
علیــزاده در ادامــه عنــوان کــرد: اکنون هم 
زمزمه هایی به گوش می رسد مبنی بر اینکه در حال 
انتخاب گزینه پیشنهادی از میان مدیران ضعیف این 
وزارتخانه هستند. وزارت آموزش و پرورش مسئول 
تربیت نســل آینده، جامعه آینده و مدیران آینده ما 
است، چرا به این مجموعه بی توجهی می شود؟ چرا 
یک مدیــر توانمند و تحول گرا برای این مجموعه 
معرفی نمی شود؟ چه دست هایی پشت پرده است 
که می خواهد نظام آموزش و پرورش و نظام تعلیم 

و تربیت ما ضعیف باشد؟
وی تصریح کرد: از دولت سیزدهم و از رئیس 
جمهور محترم انتظار این است که تمام تلاش خود 
را داشــته باشد و با دقت نظر و حساسیتی ویژه یک 
مدیر کارآمد، توانمند، باتجربه و آشــنا به وزارت 

آموزش و پــرورش را برای این وزارتخانه معرفی 
کنند، مدیری که دغدغه ها و مطالبات فرهنگیان را 
بشناسد و مجلس هم با رأی دادن به چنین مدیری 

گامی برای رفع دغدغه های فرهنگیان بردارد.
نماینده مردم ســپیدان خاطرنشــان کرد: این 
اطمینــان را به دولت می دهیم اگر دولت یک مدیر 
توانمند و باسابقه و دارای ویژگی های لازم را معرفی 
کنــد با تمام توان حمایــت خواهیم کرد اما در غیر 
اینصورت در راســتای مطالبات جامعه فرهنگیان 
کشور حتما رأی اعتماد نخواهیم داد و با این موضوع 

برخورد خواهیم کرد.
علیزاده در پاســخ به این سوال که »در جایی 
از صحبت خود گفتید وزیر پیشــنهادی از جنس 
وزارت آموزش و پرورش باشــد و در جای دیگر 
گفتیــد در حال انتخاب گزینه پیشــنهادی از میان 
مدیــران ضعیف وزارتخانه هســتند«، عنوان کرد: 
ببنیید مطالبه جامعه فرهنگیان ما این است که حتما 
یک نفر دارای شــناخت عمیق از این مجموعه به 
عنوان وزیر پیشنهادی معرفی شود، اما یک کسی که 
دارای شــناخت عمیق و دقیق و دارای تجربه کافی 
باشد. نباید آقای رئیس جمهور اختیار خودش را به 
فرد دیگری بســپارد، باید در این موضوع استقلال 
کافی را برای معرفی مدیر توانمند داشــته باشد و 

افراد کوتوله را معرفی نکند.
وی ادامه داد: مدیران قوی در همین مجموعه 
هستند که می توانند با نظرسنجی از فرهنگیان عزیز 
آن ها را شناســایی و معرفی کننــد، اگر آقای دکتر 
نوری به دلیــل عدم انجام تکالیف به نوعی برکنار 
می شود معاونین و مدیران زیردست ایشان در سایر 
سازمان های زیرمجموعه آن وزارتخانه نمی توانند 

قوی تر از او عمل کنند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: دولت باید بگردد 
از بین خود جامعه فرهنگیان یک فرد قوی و توانمند 
را انتخــاب کند تا اینکه بتواند دغدغه ها و مطالبات 
جامعه فرهنگیان عزیز را پیگیری کند و تا حد امکان 

و توان این دغدغه ها را برطرف کند.

سرویس سیاسی-کمیســیون انتخابات ترکیه 
نتایج نهایی و جز به جزء انتخابات ریاست جمهوری 

این کشور را اعلام کرد.
بنا بر اعلام "شــورای عالی انتخابات" ترکیه، ۵۳ 
میلیون و ۹۹۳ هــزار و ۶۸۳ نفر در دور اول انتخابات 
ریاســت جمهوری در داخل ترکیه رای دادند. از این 
تعــداد ۵۲ میلیون و ۹۷۲ هزار و ۹۳۴ رأی معتبر و یک 
میلیون و ۲۰ هزار و ۷۴۹ رأی باطل اعلام شد و میزان 
مشــارکت در انتخابات در داخل ترکیه ۸۸.۹۲ درصد 
بود. از مجموع ۳ میلیون و ۴۲۳ هزار و ۷۵۹ رای دهنده 
ثبت نام شده در خارج از کشور نیز یک میلیون و ۶۹۱ 
هــزار و ۲۸۷ نفر رای دادند. یک میلیون و ۶۷۶ هزار و 
۲۶۸ رأی معتبر و ۱۵ هزار و ۱۹ رأی باطل بوده است.

میزان مشــارکت در انتخابات خارج از کشــور 
۴۹.۴۰ درصد بوده اســت. برای انتخابات ریاســت 
جمهوری ۱۴۸ هزار و ۱۸۳ رأی در گمرک به صندوق 
ریخته شد که از این تعداد ۱۴۶ هزار و ۸۴۷ رأی معتبر و 
۱۳۳۶ رأی باطل تلقی شد. میزان مشارکت در انتخابات 
در ورودی گمرک ۴.۳۳ درصد بوده است. در مجموع، 
۵۵ میلیــون و ۸۳۳ هــزار و ۱۵۳ نفــر از ۶۴ میلیون و 

۱۴۵ هزار و ۵۰۴ واجد شرایط رای دادن، در انتخابات 
ریاست جمهوری اعم از صندوق های داخلی، خارجی 
و گمرکــی رای دادنــد. از این تعداد یک میلیون و ۳۷ 
هزار و ۱۰۴ رأی باطل تلقی شــد و ۵۴ میلیون و ۷۹۶ 
هزار و ۴۹ رأی مورد تایید قرار گرفت. هم چنین میزان 
مشارکت نهایی رای دهندگان ۸۷.۰۴ درصد ثبت شده 

است.
توزیع آرای معتبر توسط نامزد شرکت 

کننده در انتخابات
رجــب طیب اردوغان با توجه به تقســیم آرای 
معتبر به نامزد شــرکت کننده در انتخابات، ۲۷ میلیون 
و ۱۳۳ هزار و ۸۴۹ رای از مجموع آرا را کســب کرد 
کــه از این تعــداد ۲۶ میلیون و ۸۶ هزار و ۱۰۲ رای در 
کشــور، ۹۶۷ هزار و ۱۸۰ در خارج از کشور، ۸۰ هزار 
و ۵۶۷ رای در دروازه های گمرکی و در نهایت ۴۹.۵۲ 
درصد از آرای معتبر را به دســت آورد. محرم اینجه، 
نامزدها انصراف داده از انتخابات هم که به ناچار نامش 
هم چنان در برگه های رای گیری بود، با کسب ۲۱۶ هزار 
و ۴۷۰ رأی در داخل کشــور، ۱۵ هزار و ۷۵۹ رأی در 
خارج از کشــور، ۳ هزار و ۵۵۴ رأی در گمرکات و در 

مجموع با کسب ۲۳۵ هزار و ۷۸۳ رأی، به ۰.۴۳ درصد 
آرای صحیح رسید. کمال قلیچداراوغلو در مجموع ۲۴ 
میلیون و ۵۹۵ هزار و ۱۷۸ رأی، ۲۳ میلیون و ۸۷۳ هزار 
و ۷۴۹ رأی در داخل، ۶۶۵ هزار و ۱۱۱ رأی در خارج 
از کشــور و ۵۶ هزار و ۳۱۸ رأی در گمرک به دســت 
آورد. میــزان آرای معتبر قلیچداراوغلو ۴۴.۸۸ درصد 
بود. ســینان اوغان در مجمــوع ۲ میلیون و ۸۳۱ هزار 
و ۲۳۹ رای به دســت آورد که از این تعداد ۲ میلیون و 
۷۹۶ هزار و ۶۱۳ رای در داخل کشور، ۲۸ هزار و ۲۱۸ 
رای در خارج از کشور، ۶ هزار و ۴۰۸ رای در گمرک 
و میزان آرای معتبر ۵.۱۷ درصد بوده اســت. بر اساس 
این تصمیم، در انتخابات ریاســت جمهوری که روز 
یکشــنبه ۱۴ مه ۲۰۲۳ برگزار شد، هیچ یک از نامزدها 
اکثریت مطلق آرای معتبر را کســب نکردند. اردوغان 
و قلیچداراوغلو نامزدهایی که بیشــترین آرا را کسب 
کرده اند در دور دوم انتخابات ریاســت جمهوری پای 

صندوق های رای خواهند رفت.
در انتخاباتی که روز یکشــنبه ۲۸ مه )۷ خرداد( 
برگزار می شود، نامزدی که اکثریت آرای معتبر را کسب 

کند، به عنوان رئیس جمهور انتخاب می شود.
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ســرویس سیاسی-عضو کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها از نامه 
نمایندگان به رهبری درخصوص عملکرد هیات عالی نظارت مجمع خبر داد.

ولی الله بیاتی نماینده مردم تفرش، آشتیان و فراهان در مجلس شورای اسلامی 
در خصوص در پیش بودن انتخابات هیات رئیســه مجلس و انتقادات نمایندگان 
نسبت به عملکرد هیات رئیسه طی سه سال گذشته در برخی موضوعات، گفت: 
خب انتخابات هیات رئیســه مجلس در اجلاسیه سالانه برگزار می شود و افرادی 
زیادی داوطلب هســتند که ان شــاءالله مقصود همگی شان خدمت است. اما من 
عملکرد این همکارانی که اکنون عضو هیات رئیسه هستند را با توجه به شرایطی 
که برای دولت و مجلس به وجود آمد و برخی مشکلاتی که در کشور وجود دارد 
و کشور نیازمند تعامل میان دو قوه است، خوب ارزیابی می کنم. البته در برخی امور 
عملکرد می توانست بهتر از این هم باشد؛ از جمله اداره صحن مجلس، جلسات 
نظارتــی که نمایندگان با وزرا دارند و موارد دیگر که به نظرم عملکرد در مجموع 
مثبت بود؛ در عین حال احتمالا ۲ تا ۳ تغییر در هیات رئیسه داشته باشیم اما غالب 
ترکیب هیات رئیسه حفظ خواهد شد. عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در پاسخ به این سوال که »بخشی از نمایندگان نسبت به عملکرد هیات رئیسه در 
نحــوه تعامل با دولت به ویژه در رابطه با اســتیضاح ها و اینکه بعد از جمع آوری 
امضاء ارجاع نمی شــود، انتقاد دارند، عنوان کرد: ببینید هر اقدامی در مجلس باید 
مطابق قانون و آیین نامه باشد، قانون برای نمایندگان حقوق نظارتی مختلفی را از 
تذکر شفاهی تا استیضاح ایجاد کرده و هیات رئیسه هم باید مجری قانون باشد؛ اما 
ممکن است که در یک محدوده زمانی نزدیک یا همزمان استیضاح مثلا ۵ یا ۶ وزیر 
به امضاء برسد و به هیات رئیسه برود. خب مدیریت این که این مساله چه زمانی 
مطرح شود و چطور مطرح شود به دست هیات رئیسه انجام می شود؛ ضمن اینکه 
باید شــرایط کشــور را در نظر گرفت، طبیعی است که نمی شود مثلا در یک زمان 
استیضاح ۵ وزیر مطرح شود چراکه اداره کار سخت خواهد شد. حتی ممکن است 
که درخصوص برخی از وزرا دولت هم نظر بر جابه جایی و تغییر داشته باشد که 
هم در گذشته هم در این دولت این اتفاق افتاده و در آینده همینطور خواهد بود، لذا 
در اینجا یک مقدار هماهنگی و صبر نیاز است تا تغییرات انجام شود، و این تدابیر 
هم باید از سوی هیات رئیسه انجام شود. نمی شود ما بگوییم صرفا چون قانون گفته 
است باید همان انجام شود، بالاخره هیات رئیسه هم به عنوان تنظیم کننده روابط بین 
نمایندگان و دولت باید مساله را به نحوی تنظیم کند که روند کارها مختل نشود. من 
هم به شخصه به هیات رئیسه مجلس انتقاداتی دارم اما در مجموع به نظرم عملکرد 
هیات رئیسه خوب بوده و هرکسی هم در آن جایگاه قرار بگیرد ملاحظاتی خواهد 
داشت.بیاتی در ادامه به دیگر انتقادات نمایندگان نسبت به روند کاری مجلس اشاره 
کرد و ابراز داشت: یکی از انتقادات نمایندگان به جلسات شورای هماهنگی سران 
قوا است، نمایندگان گله مند هستند که چرا تصمیماتی که می گیریم و قانون می شود 
در جای دیگر نقض می شــود. این هم تذکر داده شده که رئیس مجلس و اعضای 
هیات رئیسه باید دقت کنند که مصوبات مجلس را پیگیری کنند، ما مجلسِ دولت 
نیستیم، مجلسِ مردم هستیم. ما باید به وظیفه خودمان در قانونگذاری و نظارت به 
درستی عمل کنیم و یک بخشی از عملکرد مجلس هم مصوبات و قانون است و 
یک بخش هم هیات رئیسه و تعامل با دولت و قوه قضائیه است، در کل ما باید مدافع 
مردم و قانونی که تصویب می کنیم، باشیم. برخی فرآیندها هم مانند هیات نظارت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام یک مقداری در کار مجلس خلل ایجاد کرده که 
برای این هم نمایندگان نامه ای خدمت مقام معظم رهبری نوشتند که تعیین تکلیف 
کنند؛ مثلا در مواردی مانند خودرو یا شفافیت قوای سه گانه این ها باید حل شود و 

در این پیچ و خم های اداری و قانونی گیر نکند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: بر اساس برآورد های صورت 
گرفته در حال حاضر ۱۹ میلیون ایرانی از امکانات اولیه زندگی محروم هستند. 
آقامحمــدی با بیــان اینکه دوهزار و ۲۰ محله و ۱۹ میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر از 
جمعیت در سراســر ایران وجود دارد که از امکانات اولیه زندگی مانند مسکن، 
اشتغال، تحصیلات تا ۱۲ سال، سلامت، خوراک و پوشاک محروم هستند، ابراز 
داشت: در این شرایط چطور می توان گفت مسلمانانی وجود دارند که شهرسازی 

اسلامی را در دستور کار دارند.

سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن رد اتهامات زنجیره ای اخیر سرویس 
امنیتی و دادستانی جمهوری آذربایجان نسبت به ایران ، گفت: متاسفانه چندی است 
که دولت جمهوری آذربایجان شهروندان خود را به اتهام و ادعای واهی ارتباط با 
نهاد های ایرانی دستگیر و بازداشت می کند. ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور 
خارجه با رد ادعای هر گونه ارتباط رسمی و غیررسمی این اشخاص با جمهوری 
اســلامی ایران، یادآور شد: ارتباطات مردمی شهروندان دو کشور قلبی، عاطفی، 
تاریخی، دینی و حتی خویشاوندی است و دولت آذربایجان نباید این پیوند های 
عمیق تاریخی شهروندان خود را امنیتی سازی کرده و آن را به همسایگان نسبت 
دهد. کنعانی خاطرنشــان کرد: برخورد با شهروندان خاطی و قانون شکن حق 
طبیعی همه حکومت هاست، اما بازداشت و زندانی کردن بسیاری از شهروندان 

با ادعای ارتباط با ایران مسموع نبوده و غیر قابل پذیرش است.

آیت الله نوری همدانی، در دیدار پرویز فتاح رئیس بنیاد مستضعفان با تقدیر و 
برجسته خواندن اقدامات این بنیاد در محرومیت زدایی و فعالیت های عام المنفعه و 
رسیدگی به وضعیت معیشتی ایتام و محرومان افزود: شما در طول سنوات انقلاب 
اسلامی در هر سمت و مسئولیتی که قرار گرفتید به فضل الهی به نحو احسن موفق 
بوده اید. آیت الله نوری همدانی گفت: از نظر اسلام جهل، فقر و ظلم عامل سقوط 
و انحطاط جامعه است. در نظام اسلامی باید عدالت حاکم شده و تبعیض و ظلم 
ریشــه کن شــود. آگاهی و دانش سبب ریشه کن شدن جهل می شود و باید فقر 
جای خود را به رفاه بدهد. باید در قدم اول فقر را از این مملکت ریشه کن کرد که 

نیاز به سعی و تلاش همه مسئولان دارد.

سیدمحمد سعیدی امام جمعه قم با بیان اینکه نگاهمان به افرادی که خود را 
از نعمت حجاب محروم کرده اند بدبینانه نیست، گفت: نگاه ما نگاه امیرالمؤمنین 
)ع( و مالک اشــتر اســت که با همه قشرهای جامعه چه دیندار و چه غیر دیندار 
برخورد خوب داشتند، ولی این سخن، به معنی این نیست که اگر کسی از خط 

قرمز ها عبور کند با او برخورد قانونی نشود. 

نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: شــرکت هایی که 
محصولاتشان را با دلار تلگرامی میفروشند، متعلق به دولت، بنیاد مستضعفان و 
ستاد اجرای فرمان امام هستند. محسن زنگنه، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس اظهار کرد: علت گرانی خودرو این اســت که فولادی ها و پتروشیمی ها 
محصولاتشــان را ۹۰۰ درصد گران تر و با دلار تلگرامی به خودروســازان می 

فروشند، نمی شود بگوییم خودرو فقط ۲۰ درصد گران شود.

احمدحســین فلاحی، عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: 
لازم اســت روش کنکور را به قبل از ســال ۵۰ برگردانیم؛ در ســال ۴۸ سوالات 
کنکور تستی نبود بلکه تشریحی بود. ما باید این نوع کنکور را احیا کنیم. در این 
روش سرآمدان دانش آموزی و استعداد های برتر نیز در قالب سوالات تشریحی 

بهتر شناسایی می شوند.

وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری در سفر به کهگیلویه و 
بویراحمد در بازدید از پارک آبی "تل خسرو" یاسوج گفت: مردم ما امروز نیاز به 
شادمانی دارند و صدا و سیما بجای برخی سخنرانی های بی حاصل، برنامه های 

شادی آفرینی پخش کند.

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در دیدار نخست وزیر پاکستان همچنین 
با اشــاره به اراده دولت جمهوری اســلامی برای حل اختلافات منطقه ای میان 
کشــور های اسلامی، به توافق ایران با عربســتان اشاره کرد و گفت: ما هیچ گاه 
عربستان را دشمن خود تلقی نکرده ایم، بلکه مبتنی بر سیاست اصولی جمهوری 

اسلامی ایران رژیم صهیونیستی را دشمن مشترک جهان اسلام می دانیم.

معاون سازمان هواپیمایی کشوری درخصوص افزایش ۲۹ درصدی بلیت 
هواپیما به مهر گفت: افزایش ۲۹ درصدی از ســوی انجمن اعلام شــد و ستاد 
تنظیم بازار نیز آن را تأیید کرد و عملیاتی شد. وی در ادامه درخصوص چالش های 
تعطیلی ایرلاین ها گفت: همیشه چالش هایی بوده است، با توجه به اینکه ایرلاین ها 
افزایش ۱۰۰ درصدی را پیشنهاد داده بودند که ۲۰ درصد آن موافقت و اجرایی 

شد، امیدواریم با این  افزایش چالش های عرضه و فروش به تعادل برسد.

سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس درباره آمار واحدهای خالی 
در مساکن مهر پردیس گفت: سرشماری دقیق مساکن مهر خالی از سکنه در حال 
انجام اســت اما به طور قطع بیش از ده هزار واحد مســکن مهر خالی در پردیس 
وجــود دارد. وی تاکیــد کرد: عمده این واحدهــا در مالکیت مخاطب هدف و 
قشرهای کم درآمد نیست و گفته می شود این واحدهای خالی در اختیار یکسری 
از دلال هاست که این افراد مساکن مهر پردیس را احتکار کردند و امروز با ارقام 
بسیار سنگین این واحدها را به فروش گذاشته اند. وی افزود: هر چند آمار دقیقی 
به دســت نیامده، گفته می شــود بیش از صد واحد از مسکن مهر پردیس تحت 
مالکیت این نفر است و چندین فرد مالک چند ده واحد مسکن مهر پردیس هستند.

چگینی مدیر عامل شــرکت ملی درباره صادرات گاز به عراق بیان داشت: 
قرارداد صادرات گاز به بغداد رو به اتمام است، مذاکراتی با طرف عراقی داشتیم. 
این کشــور درخواســت تمدید قرارداد را داشت. ما نیز موافقت کردیم تا ۵ سال 
قرارداد را تمدید کنیم. وی با بیان اینکه مباحث  دریافت هزینه های صادرات گاز 
به این کشور در حال بررسی است، خاطرنشان کرد: درخواست دادیم که تمهیدات 
لازم برای پرداخت گازبها را داشته باشند. وی ادامه داد: قرارداد بصره هم سال آینده 
به پایان می رسد. مدیر عامل شرکت ملی گاز تاکید کرد: ما به طرف عراقی اعلام 
کردیم پول گاز را بموقع و هر جایی مدنظر ماســت، دریافت کنیم. اکنون عراق 
گازبهای خود را در بانک TBI واریز می کند، ما برای جابجایی مشکل داریم، به 
طرف عراقی گوشزد کردیم شرایطی فراهم شود، به هر حسابی مورد نظر ماست 

واریز کنند. چگینی رقم مطالبات گازی از عراق را ۸ میلیارد یورو اعلام کرد.


